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از جامعه چه خبر؟

 معاون حقوق عامه و پیشگیری 
از وقوع جرم دادستانی کشور:

 اراضی میانکاله باید 
به حقوق عمومی برگردد

دومیــن همایش ملی پارک های ملــی و مناطق تحت 
حفاظــت، کار خود را از ۲۴ شــهریورماه در پارک ملی 
تنگ صیاد چهارمحال و بختیاری آغاز کرد. همایشی 
با تمرکز بر مدیریت مناطق حفاظت شده محیط زیستی 
کــه تــا ۲۶ شــهریورماه ادامــه دارد. مهم ترین محور 
مباحث مطرح شده در روز اول این نشست، محافظت 
مشارکتی، جایگاه ذخیره گاه زیست کره در تنوع زیستی 
و البته انتقادات فعالان به سازمان محیط زیست درباره 
در دســترس نبودن داده هــای این حوزه بــود . در روز 
اول این همایش غلامعباس ترکی، معاون حقوق عامه 
و پیشگیری از وقوع جرم دادستانی کشور در پاسخ به 
پرسشی درباره بازگشت اراضی که به صورت غیرقانونی 
در اختیار پتروشیمی میانکاله قرار گرفته بود، توضیح 
داد و گفــت: »متاســفانه این اراضــی خلاف ترتیبات 
قانونــی قبل از اینکه فرآیند صدورمجوز نهایی شــود، 
واگذار و تحویل شــده بود. الان آنچه مســلم است این 
اســت که باتوجه به ابطال موافقت نامه پتروشــیمی، 
ایــن اراضی باید بــه منابع طبیعــی و حقوق عمومی 
برگردد، اما فرآیندی دارد که باید با کمک دستگاه های 
اجرایی تســریع پیدا کند.« او اضافه کــرد که ما امروز 
در محیط زیســت خلأهایی داریم که بخشی از آنها در 
نظام حکمرانی ماست: »ما در حوزه محیط زیست هم 
نیاز داریم که نظام حکمرانی مطلوبی داشته باشیم که 
لازمه آن، داشــتن یک برنامه ملی است. در این زمینه 
نیاز به مشــارکت مردم و ســازمان های مردم نهاد داریم 
و باید بســتر آن هم فراهم شــود. یکی از مشکلات ما 
در نظام رسیدگی قضایی این است که بسیاری از این 
خســارت هایی که در حوزه محیط زیست رخ می دهد 
قابل جبران نیســت و نظام ارزیابــی آن را هم نداریم. 
یکی از مصادیق مهم حقوق عامه، حفظ محیط زیست 
است که در این زمینه دادستان های کشور تکالیفی در 
حوزه های مختلف دارنــد.«  در ادامه حمید ظهرابی، 
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیستی سازمان 
حفاظت محیط زیســت، از ضــرورت تغییــر در نحوه 
انتخاب مناطق حفاظت شــده گفت: »ما سال هاست 
در انتخــاب مناطق حفاظت شــده، به دنبال مناطقی 
مشخص می گردیم، اما باید ببینیم چطور می توانیم از 
این روند عبور کنیم. از زمان تشکیل سازمان حفاظت 
محیط زیســت تا امروز شاخص ما برای تعیین مناطق 
حفاظت شــده تعدادی بز، قوچ، میش و... است.« به 
گفته او، مناطقی دیگر نیز می توانند به عنوان منطقه 
حفاظت شــده انتخاب شــوند: »به عنوان نمونه، یک 
رودخانــه ای مورد مطالعه قرار گرفته بــود که طبق آن 
پنج گونه اندمیک داشــت ولی اثر حفاظت شده نبود. 
به اعتقاد من باید این مسئله در این همایش ها تئوریزه 
شود و از آن عبور کنیم.« ظهرابی ادامه داد: »در آخرین 
اجلاس تنوع زیســتی در کانادا، تصمیم بر این شد که 
۳۰ درصــد از عرصه های طبیعــی تحت حفاظت قرار 
گیــرد، اما مــا الان در ۱۲ درصد آن مانده ایــم و نیرو و 
تجهیــزات لازم را نداریم.  چطور می خواهیم به این ۳۰ 
درصد برســیم؟ باید از این تنگ نظری ها عبور کنیم و 
اجازه دهیم بخش خصوصی به آن وارد شود، کریدورها 
را به آنها انتقال دهیم و اثر حاشیه ای مناطق را به قرق ها 
منتقل کنیم و منابع محیط زیست هم به کمک بیاید. 
تداوم این همکاری و حفاظت، زمانی ایجاد می شــود 
کــه منفعت اقتصــادی همراه با حفاظت باشــد.«  در 
ادامه حسن اکبری، معاون سابق محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیســتی ســازمان حفاظت محیط زیست هم از 
ضرورت گره خوردن بخشی از حفاظت به منافع مردم 
گفت و توضیح داد: »مشارکت مردم در حفاظت یعنی 
باید از آن منفعت ببرند و اقتصادی شود و بخش هایی 
از حفظ تنوع زیستی با مشارکت مردم انجام شود. دولت 
قرار نیست همه هزینه های حفاظت را در کشوری مانند 
ایران تقبل کند و باید بخشی از آن برعهده مردم گذاشته 
شود. یکی از معیارهای اثربخشی مناطق حفاظت شده 
به میزان منتفع شــدن مناطق همجوار آن برمی گردد. 
در کجای کشور توانستیم یک جامعه محلی به صورت 
پایــدار همراه کنیــم؟« به گفته او، ســازمان حفاظت 
محیط زیســت از نظر قانونــی اجازه ورود به بســیاری 
از موضوعــات را نــدارد: »مطالبی که در دانشــگاه ها 
تدریس می شــود ســنخیتی  با وضع محیط زیست ما 
ندارد؛ چون شــرایط ما بسیار خاص است و نتوانستیم 
آنها را مورد اســتفاده قرار دهیم. ما بسیاری از لحظات 
خاص حفاظت از تنوع زیســتی را از دست می دهیم؛ 
چون منابــع کافی بــرای آن نداریــم و از منابع بخش 
خصوصی هم نتوانستیم استفاده کنیم. سازمان از نظر 
قانونی اجازه ورود به بسیاری از موضوعات را ندارد. ما 
در لایحــه ای که به دولت بردیــم، خیلی جنگیدیم که 
اختیارات سازمان را در حوزه گیاه که بسترحفاظت از 
حیات وحش اســت افزایش دهیم ولی به دلیل قوانین 

سازمان های دیگر، توفیقی حاصل نشد.«
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زمین معوض هم به قوه قضائیه داده شود، این مسئله پیام 
خوبی به دنیا ارســال می کند که »زندان« به »دانشــگاه« 
تبدیل شــده اســت.« او در ادامه از امنیتی شــدن فضای 
دانشــگاه و محافظه کار شدن رؤسای دانشــگاه ها انتقاد 
کرد: »وقتی از دانشــگاه کمک می خواهیم، دانشگاهیان 
می پرســند آیا امــکان مکان طــرح نقد را به دانشــگاه ها 
داده اید؟ آیا در جهت برگزاری کرســی های آزاداندیشــی 
که فرموده مقام معظم رهبری اســت عمــل کرده اید؟ آیا 
بیان نقد هزینه ای ندارد؟ متاســفانه هنر ما این اســت که 
صورت مســئله را پاک کنیم و برخورد های امنیتی داشــته 
باشیم و در چند ســال گذشته، این فضا بردانشگاه حاکم 
بــود که دانشــگاه با دخالــت نیرو های غیردانشــگاهی و 
امنیتی آرام شــود، اما این آرامش مطلوب نیست، آرامش 
اصلی پای صحبت جوانان نشستن و با آن ها سخن گفتن 
اســت؛ آرامشــی که به دنبال آن هســتیم همان راهبردی 
اســت که باعث پیروزی انقلاب اســلامی شد.« عارف در 
ادامه با بیان اینکه برخی اســتادان و رؤســای دانشگاه ها 
در دو دهه گذشته بسیار محافظه کار شده اند، گفت: »در 
ســال های آغازین دهه ۸۰ هر هفته، نامه ای به دســتمان 
می رســید که تعدادی از رؤسای دانشــگاه ها، مطالبه ای 
جدی را مطرح کرده بودند، اما امروز باید از خود پرسید آن 
مطالبات و پیگیری ها کجا رفت و چه اتفاقی افتاده است؟ 
چقدر ماندگاری پســت ها برای ما ارزشمند شده است که 
وظایــف ذاتی و اجتماعــی خودمان را کنار گذاشــته ایم. 
دانشگاه هنوز مرجعیت خود را از دست نداده و همچنان 
احترام اســتاد و دانشــجو زیاد اســت، اما اگر محافظه کار 
باشــیم آیا این جایگاه حفظ خواهد شد؟ وظیفه دانشگاه 
فقط پژوهش و تربیت دانشــجو نیست، نقش دانشگاه در 
حل مشکلات و مسئولیت اجتماعی بی بدیل است و باید 

قدر این نقش را بدانیم.«

در انتظار وفاق �
آغــاز ســال تحصیلــی جدید بــرای خانــواده آموزش 
عالــی بــا دو تغییر در مقایســه با ســال های قبــل همراه 
اســت؛ نخســت تزریق کلیدواژه مورد تاکیــد دولت یعنی 
 »وفاق« به دانشــگاه ها و دیگری بازگشت روح »حقوق« به 

وزارت علوم. 
بعد از گذشــت ۴۵ سال به نظر می رســد انتخاب یک 
چهره حقوقدان و برخاســته از علوم انسانی برای هدایت 
وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری به منظور پمپاژ کلیدواژه 
اصلی گفتمان مسعود پزشکیان و کابینه اش یعنی »وفاق« 
در این وزارتخانه و دانشــگاه های متبوع آن، بیش از پیش 
مطرح شــده اســت. حالا هم دانشــجویان و هم اســاتید 
دانشــگاه منتنظــر تغییرند و ایــن از بین حرف هایشــان 
پیداست. به گفته بعضی از اساتید دانشگاه، انتخاب یک 

فرد برخاسته از رشته علوم انسانی و مشخصاً رشته حقوق 
و به اصطــلاح »حقوقی« برای قرارگیــری در صدر وزارت 

علوم، امید به تغییر در دانشگاه را بیشتر کرده است. 
بعــد از انقــلاب اســلامی حضــور فارغ التحصیــلان 
رشــته های علوم انســانی در رأس وزارتخانه علوم به تعداد 
انگشتان یک دست هم نمی رسد و همواره گوی ماجرا در 
دستان رشته های برخاسته از علوم تجربی و ریاضی بوده یا 
پزشکان و رشته های زیرمجموعه علوم زیستی یا مهندسان 
در زیرشــاخه های مختلف نظیر شیمی، هوافضا و برق در 
صدر تصمیم گیری و تصمیم ســازی بــرای امور نخبگانی 
کشــور قرار گرفته اند؛ جز نخســتین وزیر علوم یعنی علی 
شــریعتمداری که در دولت موقت بازرگان بــا عنوان وزیر 
فرهنگ و آموزش عالی ســکان امورات جامعه دانشگاهی 
را در دســت گرفــت و دارای مدرک کارشناســی فلســفه و 
علوم تربیتی، کارشناسی ارشد آموزش متوسطه و دکترای 
فلســفه تعلیم و تربیت و برنامه ریزی درســی بود و دومین 
وزیــر علوم یعنی حســن حبیبی که او نیــز وزیر فرهنگ و 
آموزش عالی در دولت موقت شــهید بهشــتی – بنی صدر 
شــناخته می شــد، دارای دکترای حقوق و جامعه شناسی 
بود و در تهیه پیش نویس قانون اساسی نیز نقش داشت، تا 
به امروز هیچ یک از وزرای علوم از جامعه فارغ التحصیلان 
رشــته های علوم انســانی انتخاب نشــده بودند. هرچند 
سید ضیا هاشمی که برای ســه ماه از مردادماه تا آبان ماه 
۹۶ به عنــوان سرپرســت ایــن وزارتخانه انتخاب شــد نیز 
دانش آموخته رشــته جامعه شناســی بود اما در قامت یک 
وزیــر در وزارتخانه علوم، حســین ســیمایی صراف با یک 
وقفه طولانی بالغ بر ۴۰ ســاله، سومین وزیری است که به 
نمایندگی از دانش آموختگان رشــته های زیر شاخه علوم 
انســانی وارد مرکز اصلــی آموزش عالی می شــود و برای 
تصمیم گیری درباره مسائل جامعه نخبگانی کشور بر صدر 

این مجموعه نشسته است.  
حقوقی ها تاکنون دو بار توانســته اند با ســبقت گرفتن 
از علوم پزشــکی و مهندســی روح وزارت علوم را در دست 
گیرند؛ یک بار با انتخاب حسن حبیبی به عنوان وزیر علوم 
در ســال ۵۸ و بار دیگر با انتخاب حســین سیمایی صراف 
در ســال جاری و به عنوان وزیر علــوم، تحقیقات و فناوری 
در دولــت چهاردهم. درواقع وقفه ای بالغ بر ۴۰ ســاله در 
ایــن میــان رخ داد و مجــدداً روح حقوق بــه وزارت علوم 
تزریق شــد و این انتخــاب از بین جامعه »علوم انســانی« 
از ســوی رئیس جمهوری که خود پزشک است و در وادی 
علوم زیســتی تحصیل کــرده، امیدواری را بیشــتر کرده 
است. به نظر می رسد دولت چهاردهم برای به رأس آوردن 
حقوقی ها عزمی جدی دارد؛ چراکه در روزهای گذشته با 
حکم سیمایی صراف، محمد روشن که معاونت حقوقی و 
امور مجلس وزارت علوم طی ســال های ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۶، 

اویندانشگاهمیشود؟
بررسیسخناندیروزمحمدرضاعارفووزیرعلومدربارهشروعتغییردردانشگاهها

پرونده هــای  کارگروهــی  در  داده   قــول  »قوه قضائیــه 
دانشــجویان دوباره مطرح شده و حرف های ما را بشنود.« 
بعد از چندهفته بحــث و نظر درباره تغییرات احتمالی در 
نگاه به دانشگاه و وضعیت دانشجویان محروم از تحصیل، 
حســین ســیمایی صراف، وزیر علــوم دیروز بــا گفتن این 
جملــه، بالاخره به صورت رســمی در این بــاره اظهارنظر 
کرده اســت. او گفته کــه وزارت علوم درباره دانشــجویان 
یا اســاتید بازداشــتی یا آنهایی که پرونــده قضایی دارند، 
نمی توانــد دخالتــی در امور قضایی داشــته باشــد ولی 
بــا قوه قضائیــه تفاهمــی در نظر گرفته شــده کــه درباره 
پرونده های دانشــجویی و اعضای هیئت علمی اســت که 
احیاناً در این قضایا و حوادث گرفتار شدن در کارگروهی، 
نظرات ما را هم بشــنوند: »من مطمئن نیستم قوه قضائیه 
مجدد پرونده را بررسی بکند ولی به ما این قول را داده اند 
کــه در یــک کارگروهی، پرونده هــا دوباره مطرح شــوند. 
امیدواریــم که با طــرح آن پرونده ها، شــنیدن حرف ها و 
شناخت، گزارش ها و کارشناسی های ما، تجدیدنظری در 

آرای آنها هم صورت بگیرد.«
از طرف دیگر اجلاس رؤســای دانشگاه ها، مؤسسات 
آمــوزش عالی پژوهشــی و فناوری کشــور صبــح دیروز، 
شــنبه ۲۴ شــهریورماه ۱۴۰۳، بــا حضــور محمدرضــا 
عارف، معــاون اول رئیس جمهور، ســیدضیاء هاشــمی، 
معــاون فرهنگــی و اجتماعی معــاون اول رئیس جمهور و 
حســین ســیمایی صراف، وزیر علوم، مصطفی رســتمی، 
رئیس نهــاد نمایندگی رهبری در دانشــگاه ها و رؤســای 
دانشگاه ها در دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد و عارف از 
وضعیت کنونی دانشــگاه ها انتقاد کرد. او گفت که فضای 
دانشگاه ها امنیتی شده و باید درباره دانشجویان اخراجی 
جلســاتی برگزار یا کارگروهی تشــکیل و این مسئله بسته 
شــود: »باید مشخص شــود، برخوردی که با دانشجویان 

شده چند درصد براساس ضوابط بود.« 
او در ادامه صحبت هایش به موضوعی قدیمی پرداخت 
که حــالا سال هاســت چندوقت یک بار مطرح می شــود؛ 
دانشگاه کردن زندان اوین. عارف با بیان اینکه انقلاب ما 
یک انقلاب فرهنگی اســت، در پاسخ به درخواست رئیس 
دانشگاه شهید بهشتی برای اختصاص فضای زندان اوین 
به این دانشگاه گفت: »با آنکه ۲۱ سال از مصوبه اختصاص 
فضای زندان به دانشــگاه گذشته است، اما تصمیم داریم 
مخوف تریــن زندان قبــل از انقلاب را به دانشــگاه تبدیل 
کنیم، این موضوع در دولت های قبل تصویب شــده و اگر 
پیگیری جدی ای صورت گیرد مسئله حل می شود و اکنون 
در دولت چهاردهم آماده ایــم که آن مصوبه را احیا کرده و 

خبرنگار اجتماعی
مینا عبادی

محمدرضا عارف 
معاون اول 

رئیس جمهور:
در چند سال 

گذشته، این فضا 
بردانشگاه حاکم 

بود که دانشگاه با 
دخالت نیرو های 
غیردانشگاهی و 

امنیتی آرام شود، 
اما این آرامش 

مطلوب نیست، 
آرامش اصلی پای 

صحبت جوانان 
نشستن و با آن ها 
سخن گفتن است

گزارش 

دانشگاه

ن
ارا
جم

ی/
ضان

رم
ضا

یر
عل
س:

عک



